
Ponechte výmarovi vlohy pro lov!

V roce 2013 vyšel v časopise Pes přítel člověka můj článek „Ponechte výmarovi lov!“, který jsem 
napsala pro laickou veřejnost. Pro lidi, kteří si neuvědomují, proč byl výmarský ohař vyšlechtěn. 
Nenapadlo by mě, že o 10 let později budu mít potřebu bránit plemeno i před některými členy klubu
chovatelů výmarských ohařů, když na klubové schůzi dne 25. 2. 2023 o pár hlasů neprošel návrh na 
úpravu chovných podmínek - ověření loveckých vlastností (OLV).

Byla jsem naivní ve svém přesvědčení, že většina lidí, kteří by o plemeni měli něco vědět, bude 
souhlasit s tím, abychom kromě exteriéru zachovávali a zlepšovali i lovecké vlastnosti. S překvapením
a velkou lítostí jsem sledovala diskuzi a následné hlasování. Hlasy nás, kteří by chtěli  lovecké 
vlastnosti vzhledem k jejich prokazatelnému zhoršování ověřovat, byly opravdu slabší, než těch, kteří
cíleně přijeli toto „nebezpečí“ zažehnat. Copak chovat pouze na psech, kteří splňují standard, je tak 
nepředstavitelné? Vždyť exteriér je kontrolován klubem na klubové výstavě a pak při výběru do 
chovu. Proč by tedy klub nemohl dohlédnout i na standard povahy a loveckých vlastností?    

Je mi jasné, že lidé nikdy nebudou jednotní v názorech, ale překvapilo mě, že proti zavedení OLV byli 
dokonce i někteří dlouholetí chovatelé, kteří se psy pracují.

Poznámka při diskuzi, že není správné nahlas upozorňovat na extrémní případy selhávání psů na PZ 
nedává smysl, neboť tito lidé se již dávno zviditelnili a upozornili na sebe sami, když za účelem 
složení obyčejných podzimních zkoušek sjezdili celou republiku s tím, že jednou to někde „klapne“. 

Mám kamaráda, který měl kdysi fenu českého fouska, u které odboural strach ze střelby během pár 
dní (byla jsem u toho a viděla jsem to na vlastní oči). Tato (všestranná!!) fena měla 3 vrhy. Pokaždé 
byl ke krytí vybrán šikovný pracovní pes, pokaždé jiný, a pokaždé to byl průšvih. Všichni potomci se
báli tolik, že byli lovecky neupotřebitelní. I ten nádherný pejsek, kterého si kamarád z posledního 
vrhu nechal. Tak se dal na rybaření. Tohle opravdu chcete? Budeme pak také rybařit?                     
Běžte si koupit štěně, nebo prut…

„Chov“ bez ohledu na povahu a lovecké vlastnosti byl tedy zatím umožněn a někteří členové klubu 
s množením bázlivých jedinců opravdu váhat nebudou. A kdopak z Vás, kteří ví, si od nich koupí 
štěně? Asi nikdo. Tohle „odskáčou“ nováčci, kteří si budou pořizovat svého prvního výmarského 
ohaře. Nakonec to ale stejně dopadne na všechny. To je také důvod, proč mi to nemůže být 
lhostejné a proč jsem chtěla prostřednictvím výcvikáře klubu požádat členy výboru, aby se pokusili 
rozmluvit majitelce chov na feně, která způsobí další zhoršení loveckých vlastností v populaci VO v 
ČR.

Byla bych moc ráda, kdyby se všichni v klidu domova ještě zamysleli, co nezavedení OLV či povinných 
klubových PZ bude znamenat pro chov i prezentaci plemene výmarský ohař. Věřím, že svůj postoj 
alespoň někteří přehodnotí a přispějí tak k tomu, že výmarovi budou vlohy pro lov ponechány.  
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